

## **Canadian Civil Society Statement on Sudan Ottawa, June 11, 2019**

On June 2<sup>nd</sup>, 2019, paramilitary forces in Sudan known as the Rapid Support Forces (RSF - formerly called the Janjaweed) and others, began surrounding and shooting peaceful non-violent protestors in Khartoum and Omdurman. Other cities were also affected. Dozens have been killed, with hundreds wounded and missing. Most recent reports have indicated that the RSF have attacked hospitals where the wounded are being treated, including medical staff. Within the city, there are eye-witness accounts of women being sexually assaulted by paramilitary forces. The internet has been shut down, making communications difficult. The Khartoum/Omdurman locale remains under occupation with the RSF moving throughout the city inciting fear.

The main civilian negotiations and protest body, the Freedom and Change Alliance has responded by breaking off negotiations with the Transitional Military Council (TMC) and has called for a nation-wide political strike and civil disobedience. It has also called for a denunciation by the international community.

As Canadian civil society organizations in response to this situation, we:

1. Recognize and denounce the brutality and violence inflicted upon all non-violent and unarmed peaceful protestors.
2. Acknowledge, and denounce in the strongest terms the perpetration of any and all sexual violence.
3. Call upon the TMC to disarm and disband the RSF and other militias.
4. Call upon the TMC to immediately restore the rule of law, ensure the right to healthcare for those wounded, and enable that women who have been sexually assaulted receive stigma-free care and support.
5. Call upon the international community, including the Canadian government, to carefully consider imposing specific and targeted sanctions for perpetrators.
6. Support the people of Sudan in their quest for justice, democracy and a return to civilian rule for which they have struggled for decades.

---

## **Déclaration de la société civile canadienne sur le Soudan Ottawa, le 11 juin 2019**

Le 2 juin 2019, les forces paramilitaires soudanaises connues sous le nom de Forces de soutien rapide (RSF - anciennement les Janjaweed) et d'autres, ont commencé à encercler et à tirer sur des manifestants pacifiques non violents à Khartoum et Omdurman. D'autres villes ont également été touchées. Des dizaines de personnes ont été tuées et des centaines d'autres blessées et disparues. Selon les informations les plus récentes, RSF aurait attaqué des hôpitaux où les blessés sont soignés, y compris du personnel médical. Dans la ville, des témoins racontent

que des femmes ont été agressées sexuellement par des forces paramilitaires. L'accès à l'Internet a été bloqué, rendant les communications difficiles. La région de Khartoum / Omdurman reste sous occupation, RSF se déplaçant dans toute la ville suscitant la peur.

La Freedom and Change Alliance, principal organisme de négociation et de protestation civile, a réagi en interrompant les négociations avec le Conseil militaire de transition (CMT) et a appelé à une grève politique nationale et à la désobéissance civile. Il a également appelé à une dénonciation de la part de la communauté internationale.

En tant qu'organisations canadiennes de la société civile en réponse à cette situation, nous:

1. Reconnaissons et dénonçons la brutalité et la violence infligées à tous les manifestants pacifiques non violents et non armés.
2. Reconnaissons et dénonçons dans les termes les plus forts la perpétration de toute violence sexuelle.
3. Exhortons le CMT à désarmer et à dissoudre la RSF et les autres milices.
4. Exhortons le CMT à rétablir immédiatement l'état de droit, à garantir le droit des personnes blessées à des soins de santé et à permettre aux femmes victimes d'agression sexuelle de recevoir des soins et un soutien sans stigmatisation.
5. Demandons à la communauté internationale, y compris le gouvernement canadien, d'envisager avec soin d'imposer des sanctions spécifiques et ciblées aux responsables.
6. Soutenons le peuple soudanais dans sa quête de justice, de démocratie et d'un retour à un régime civil pour lequel il lutte depuis des décennies.

---

## **Signatories / Signataires**

Barbra Schlifer Commemorative Clinic  
CARE Canada  
Inter Pares  
Kairos  
Nobel Women's Initiative  
Oxfam Canada  
The MATCH International Women's Fund  
The United Church of Canada  
Unifor Social Justice Fund  
United Steelworkers  
USC Canada  
Veterinarians without Borders